
3 س�ام برش�ما مخ�اطبان هميش�گي »جوان«. دلگويه هاي شما 
عزيزان را از طريق ش�م�اره 88498440 شنوا و پ�ذيرا هستيم. 
اين ستون را مس�ئولان و مديران با حساس�يت ويژه مي خوانند.

  تقاطع زرند و بازار آهن روشنايي ندارد 
مهدي نظرپور – تهران: در منطقه 18 ته��ران تقاطع خيابان زرند 
و بازار آهن كه به خيابان 17 ش��هريور متصل مي شود اصلاً  نور ندارد و 
چون در اين نقطه ايستگاه اتوبوس وجود دارد، شب ها هيچ كس جرئت 
نمي كند در ايستگاه بايستد يا از اتوبوس پياده شود. از شهردار منطقه 
18 مي خواهيم به اين مسئله رسيدگي كند تا خانواده ها در اين نقطه 

امنيت داشته باشند. 

  عوارض اتوبان قم – ساوه وحشتناك است 
ميناپور – ساوه: اتوبان  هاي  جديد كه احداث مي شوند آنقدر عوارض 
بالايي دارند كه راننده ها ترجيح مي دهن��د جاده  هاي  قديمي را براي 
رفت و آمد انتخاب كنند و به قول معروف، حوادث و طولاني بودن راه 
را به جان بخرند. چرا دولت به اين موضوع فكر نمي كند كه با كم كردن 
عوارض حداقل در مصرف سوخت رانندگان صرفه جويي مي شود. آيا 

اين يك بام و دو هوا در جاده ها توجيهي دارد؟
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88498445سرويس اجتماعي

مرحله اي كه مجال آزمون و خطا ندارد
با تصويب بودجه 60 ميلياردي، مهار ريزگردهاي خوزستان وارد فاز اجرايي مي شود

معاون زن�ان و خانواده رياس�ت جمهوري در 
واكنش به انتقاد برخي چهره ها و رسانه ها در 
خصوص تعدد نفرات گروه ايراني در س�فر به 
نيويورك براي شركت در اجاس پكن +20 با 
كذب خواندن موارد مطروحه، تعداد اعضاي 
ايراني ش�ركت كننده در اين گ�روه را حدود 
40 ت�ا 50 نفر عنوان ك�رد نه 100 ت�ا 180 نفر. 
شهيندخت مولاوردي با كذب خواندن اظهارات 
افرادي ك��ه تعداد همراهان وي در اين س��فر را 
بيش از 100 نفر اعلام كرده ان��د، گفت: از ايران 
چندين سازمان مردم نهاد در حال اعزام اعضاي 
خود به كميس��يون مق��ام زن هس��تند. ما طي 
فراخواني از س��ازمان هاي مردم نهاد درخواست 
كرديم كه برنامه هاي خ��ود را به منظور ارائه در 
كميس��يون مقام زن با ما هماهنگ كنند تا در 
صورت امكان تس��هيلات لازم را در اختيار آنها 
ق��رار دهيم. از بي��ن برنامه ه��ا، برنامه هاي پنج 
سازمان مردم نهاد قابل قبول بود، بنابراين پنج 
نفر از اين س��ازمان ها يعني از هر س��ازمان يك 
نفر را به منظور ش��ركت در كميسيون مقام زن 

حمايت مي كنيم. 
مولاوردي تأكيد كرد: قرار است با مبلغي حدود 
10 ميلي��ون تومان از اين اف��راد حمايت كنيم، 
هرچند هن��وز پولي پرداخت نش��ده و حتي در 
صورتي كه ف��رض را بر اين بگذاري��م كه ويزاي 
همه افراد صادر شود، شايد 40 تا 50 نفر از ايران 

به نيويورك سفر كنند نه يكصد نفر. اين در حالي 
است كه در اطلاعيه مركز زنان و خانواده تعداد 
اين مس��افران كمتر از 40 نفر اعلام شده كه با 
هزينه شخصي و س��ازماني خود در اين رويداد 
بين المللي شركت خواهند كرد! و اين يك تناقض 
آشكار است. مولاوردي صدور ويزاي آسان براي 
اين گروه را توهم توطئه خواند و گفت: با توجه 
به سياست هاي اعلام شده دولت يازدهم مبني 
بر تعامل س��ازنده با جهان، مش��كل خاصي در 

صدور ويزا در اين مدت نداشته ايم، هر چند هنوز 
بسياري از ويزاها آماده نشده و تكليف تعدادي از 

اعضاي دولتي نيز نامشخص است. 
با وجود اين نبايد فراموش كرد در شرايط كنوني 
كشور اگر همان گروه 40 تا 50 نفره را هم در نظر 
بگيرم با جمع زيادي مواج��ه خواهيم بود كه با 
عنايت ب��ه اظهارات مولاوردي مبن��ي بر اينكه 
هيئت ايران در مجموع سه سخنراني سه تا پنج 
دقيقه اي دارد كه يكي در افتتاحيه كميسيون 

مقام زن و بعدي ها در دو ميزگرد اس��ت و حتي 
با در نظ��ر گرفتن ملاقات هاي جانبي مي ش��د 
اين تعداد كمتر باش��د، حتي اگ��ر نمايندگان 
سازمان هاي مردم نهاد از هزينه شخصي در اين 
اجلاس حضور يابند. از سوي ديگر افكار عمومي 
انتظار ارائه جزئيات بيشتر و ش��فاف تري را در 
اين زمينه داش��تند در حالي كه اطلاع رس��اني 
مركز زنان و خانواده در اي��ن زمينه در هاله اي 
از ابهام ب��ود و حالا در آخري��ن روزهاي منتهي 
به اين اجلاس درصدد پاس��خ به برخي ابهامات 

برآمده اند. 
به هر رو حالا ديگر چيزي به آغاز اجلاس 10 روزه 
پكن +20 باقي نمانده؛  اجلاسي كه محور اصلي 
آن چالش هاي جهاني موجود در امور زنان است 
و قرار است هيئتي از زنان كشورمان نيز در اين 
اجلاس شركت كرده و گزارشي از وضعيت زنان 
در ايران ارائه دهند؛  گزارش��ي كه بي ترديد بايد 
پيش از قرائت در اين اجلاس به مراجع نظارتي 
ارائه مي شد و ظاهراً اين كار هم صورت گرفته اما 
بنا به تأكيد مينو اصلاني، رئيس بس��يج جامعه 
زنان اين اقدام ديرهنگام ب��ود و گزارش مذكور 
بيشتر منفعلانه است تا مقتدرانه. در نهايت اما 
مردم و افكار عمومي از هيئت ايراني انتظار دارند 
از فرصت اين اجلاس براي بيان ديدگاه مترقي 
اسلام و مطالبات رهبري از غرب در حوزه زن و 

خانواده بهره برداري كنند. 

بهمن ماه امس�ال س�رآغاز حركت�ي بود كه 
با هجوم ريزگردها به خوزس�تان آغاز ش�د 
و به رغم آزردگ�ي بيش از حد م�ردم صبور 
خوزس�تان، بالاخره اين مزي�ت را به دنبال 
داش�ت كه به ص�ورت جدي اعتب�اري براي 
مهار اي�ن معض�ل اختصاص دهن�د، چراكه 
نمايندگان مجلس در پي شايعاتي بي اساس 
كه در خص�وص عدم تخصي�ص اعتبار براي 
مقابله با ريزگردهاي خوزس�تان، رس�انه اي 
ش�د، بالاخ�ره مبل�غ 60ميليارد توم�ان به 
معضات خوزستان اختصاص دادند كه مقابله 
با ريزگردها هم موردي از مجموعه معضات 
اين اس�تان اس�ت. اما آنچه كه مسلم است، 
گزينه مالچ پاش�ي توس�ط ذرات نان�و اولين 
گزينه اي است كه در اولويت اجرا قرار دارد. 
با اين همه بايد نشس�ت و ديد كه مسئولان 
اس�تاني چگونه از پس اين مه�م برمي آيند. 
مالچ پاش��ي روي ريزگرده��اي خوزس��تان و 
كشورهاي همسايه قصه اي نخ نما شده است كه 
دو دسته مخالف و موافق دارد. اما سه سؤالي كه 
در اين رابطه به ذهن متبادر مي شود، اين است 
كه آيا مه��ار ريزگردها كه قرار اس��ت به زودي 
اجرايي شود، بخشي از پروس��ه رفع ريزگردها 

و حل اين معضل پيچيده است يا خير؟و سؤال 
دوم اين است كه موافقان اين طرح چه توجيهي 
براي مخالفان خود دارند؟ و سوم اينكه ما در اين 
بحث نبايد فراموش كنيم كه مجال آزمون و خطا 

نداريم و بايد اقدام اخير كاري كارستان كند. 
 براي مهار ريزگرده�ا، چه مالچي به كار 

گرفته مي شود؟
همانطور كه گفته ش��د در روز 10اس��فندماه 
نمايندگان مجل��س مبلغ 600 ميلي��ارد ريال 
به منظور پيش��گيري و مقابله ب��ا روند فزاينده 
پديده هاي��ي نظي��ر گ��رد و غب��ار، ريزگ��رد و 
خشكسالي، حفاظت از تالاب ها و درياچه هاي 
كشور و احيا و پايش آن به سازمان محيط زيست 
اختصاص دادند و اين پيش��نهاد به تصويب دو 
سوم نمايندگان رسيد.  اما از آنجايي كه اقدامات 
اجرايي در گرو اختصاص بودجه بود و اين مسئله 
در مجلس رفع شد، بالطبع بايد به زودي اجراي 
آن يعني مالچ پاشي كانون هاي توليد ريزگردها 
آغاز ش��ود. از اين رو ضياءالدين شعاعي، مدير 
ملي مقابله با پديده گرد و غبار از شناسايي مالچ 
مناسب و سازگار با محيط زيست سالم خبر داده 
اس��ت. بهروز رس��تمي، فعال محيط زيست در 
گفت و گو با »جوان« اشاره مي كند از آنجايي كه 

مسئولان بدون هيچ شرطي خودشان اطمينان 
داده اند كه ما مالچ سالم تهيه مي كنيم، يادآور 
اختلافي است كه در دولت گذشته بين دو جناح 
موافق و مخالف مالچ پاش��ي حاكم بود، چراكه 
دو جناح متفق القول مالچ هاي نفتي را به زيان 
محيط زيست مي دانس��تند. از اين رو برخي از 
شركت ها مالچ هايي به مسئولان پيشنهاد كردند 
و مدعي بودند كه مالچ هاي توليدي آنها با پايه 
گياهي است اما تست هايي كه به عمل آمد خلاف 
اين نكته را ثابت كرد و نش��ان داد كه مالچ ها به 
حدي زمين را س��خت مي كنند ك��ه گونه هاي 
گياهي نمي توانند رش��د و نمو كنند كه در اين 
صورت بايد پذيرفت استفاده از چنين مالچ هايي 
از چال��ه در آمدن و به چاه افتادن اس��ت! با اين 
همه بايد ديد كه توان و دانش مس��ئولان حوزه 
محيط زيست تا چه اندازه به ياري هموطنانشان 

خواهد آمد. 
 مسئولان بايد اول درد را بشناسند بعد 

درمان كنند
پويا جوانم��رد، فعال محيط زيس��ت و مدرس 
دانشگاه هاي استان خوزس��تان در گفت و گوبا 
خبرنگار»جوان «اشاره مي كند كه تولد منحوس 
و سرآغاز پيدايش ريزگردها را مي توان در حمله 

امريكا به صدام و تسخير كش��ور عراق خلاصه 
كرد. از اين رو اين اتفاق مسبوق به سابقه است 
و مردم اس��تان خوزس��تان ديرگاهي است كه 
به جاي ه��وا، مرگبارترين ذرات را استنش��اق 

مي كنند.
 مردم خوزستان و حتي اس��تان هاي ديگر اين 
ش��رايط را در بدتري��ن حالت تحم��ل كرده و 
مي كنند و دولت ها و دولتمردان حال و گذشته 
را درك كرده و مي كنند و دم بر نمي آورند، كه 
مبادا مطالبه جدي و درخواست رفع ريزگردهاي 
آلوده، آب ريختن به آس��ياب دشمن باشد. آن 
هم در شرايطي كه كشور ما درگيرتحريم هاي 
شيطاني دشمن است و اهداف هسته اي خود را 
دنبال مي كند. با اين وجود اگر مسئولي پيدا شود 
كه از نجابت اين مردم فهيم، سوء استفاده كرده 
و حتي يك دقيقه را به اهمال و تعلل بگذراند، به 

اين مردم و به اين كشور خيانت كرده. 
وي در بخش ديگري از سخنانش، به گذشته و 
به دولت نهم و دهم گري��زي مي زند و مي گويد 
كه مسئولان دو دولت متأخر قبول داشتند كه 
بخش اعظم ريزگردها، منشأ و مظهري داخلي 
دارد و تا حدي خط��اي خود را در سد س��ازي 
پذيرفته بودند اما براي من جالب بود كه اظهار 
نظر يكي از مس��ئولان س��ازمان محيط زيست 
را در نش��ريه اي خواندم كه گفته بود 90درصد 

ريزگردهاي كشور منشأ خارجي دارند!
اين استاد دانشگاه با استناد به موارد ديگر گفت 
كه به جز اي��ن اظهارنظر غيرواقع، بس��ياري از 
مس��ئولان عرص��ه محيط زيس��ت در جبه��ه 
همكارش��ان هس��تند و قوياً معتقدن��د كه اين 
ريزگردها با منشأ خارجي، از كشورهايي همچون 
عراق، كويت، عربستان و صحراهاي شمال آفريقا 
به كشور ما وارد مي شوند و البته چند نفري هم 
هستند كه بخشي از اين مقدار ريزگرد را مربوط 
به كانون هاي داخل كشور، به ويژه بستر خشك 

شده تالاب هورالعظيم مي دانند. 
بنابراين تا مس��ئولان ب��ا هم همدل نش��وند و 
صورت مسئله را دقيقاً درك نكنند، نمي توانند 
كوچك تري��ن اقدامي در جه��ت كاهش يا رفع 
معضل ياد ش��ده، انجام دهند. ام��ا آنچه كه از 
فرافكني هاي مسئولان و نس��بت ريزگرد ها به 
خارج از كشور مي توان برداشت كرد، اين است 
كه نسبت ريزگردها به كشورهاي خارجي بالطبع 
هر وظيفه اي را از گردن آنها س��اقط مي كند اما 
هجوم ريزگردها يك واقعيت است و بايد توسط 
بزرگ ترين متولي حوزه محيط زيست رفع و حل 
شود و تا مادامي كه اين مشكلات درون سازماني 
حل نش��ود، نمي توان براي حل محيط زيست 

كاري كرد. 

خص�وص  در  اطاع رس�اني  ب�ر  بهداش�ت  وزي�ر 
ك�رد.  تأكي�د  درمان�ي  محيط ه�اي  در   1690 س�امانه 
به گزارش مهر، جلسه ستاد نظارت بر تعرفه هاي خدمات سلامت 
با حضور وزير بهداشت، رؤساي دانشگاه هاي علوم پزشكي تهران، 
شهيد بهشتي، ايران، مسئولان سازمان نظام پزشكي، وزارت تعاون، 

كار و رفاه اجتماعي و بيمه هاي تكميلي تشكيل شد.
دكتر سيدحسن هاش��مي در اين جلسه ضمن تش��كر از جامعه 
پزشكي به دليل همراهي و رعايت قانون و تشكر از نظام پزشكي به 
دليل برخورد مناسب با تخلفات تعرفه اي بر تشكيل جلسات منظم 
اين س��تاد با بيمه هاي تكميلي، نظام پزش��كي، بيمارستان هاي 

خصوصي و دي كلينيك ها به منظور همراهي و همكاري بيش��تر 
تأكيد كرد.

وزير بهداشت با تأكيد بر اطلاع رس��اني در خصوص سامانه 1690 
در محيط هاي درماني گفت: اكثريت پزش��كان در چارچوب قانون 
حركت مي كنند. به منظور پاك كردن س��احت جامعه پزشكي در 
برخي از رشته هاي خاص كه شكايت هاي تعرفه اي از آنها شده است 

بايد برخورد مناسب صورت گيرد.
وي با تأكيد بر رعايت شأن و جايگاه پزشكان به عنوان قشر فرهيخته 
و مورد اعتماد مردم از همراهي جامعه پزشكي تهران كه همكاري 

مناسبي در خصوص رعايت تعرفه ها داشتند، تشكر كرد.

هاشمي تأكيد كرد: بازرسي ها بايد با رعايت حريم ها و حفظ شأن 
جامعه پزشكي صورت گيرد

بنابر اين گزارش در ابتداي اين جلس��ه گزارشي از اقدامات سامانه 
1690 در سه ماه گذشته ارائه شد و همچنين مسئولان سازمان نظام 
پزشكي در مورد رسيدگي به تخلفات تعرفه اي كه از طريق سامانه 

1690 ثبت شده است، گزارش كاملي ارائه دادند.
در اين جلسه همچنين بيمارس��تان هاي خصوصي موظف شدند 
تعرفه هاي خدمات درماني ش��ايع را براساس كتاب تعرفه سلامت 
روي سايت بيمارس��تان براي اطلاع رس��اني مردم و بيماران قرار 

دهند.

تأكيد وزير بهداشت بر اطلاع رساني سامانه شكايات پزشكي

تناقض ها و ابهامات آشكار در گزارش يك سفر

100 نفر نيستيم 50 نفريم براي 9 دقيقه سخنراني!؟

محمدرضاهاديلو

 15 درصد دانشجويان
 در  دانشگاه علمي - كاربردي تحصيل مي كنند

معاون آموزشي وزير علوم گفت: تقريباً 15 درصد دانشجويان كل 
كشور در دانشگاه هاي علمي - كاربردي مشغول به تحصيل هستند 
كه نشان دهنده سهم بالاي اين دانش�گاه در آموزش كشور است. 
به گزارش »جوان«، مجتبي شريعتي نياسر در سي و پنجمين گردهمايي 
رؤس��اي واحدهاي علمي - كاربردي افزود: يكي از مس��ائل اصلي كه 
فق��دان آن را در نظام آموزش عالي حس مي كنيم، نبود برنامه اس��ت 
و وقتي برنامه راهبردي نداشته باش��يم يعني افق آينده را نمي دانيم، 
چنان كه شاهديم برخي مراكز آموزشي برنامه ها را مقطعي و موردي 

تعريف مي كنند. 
وي با اشاره به فراخوان جذب هيئت علمي افزود: تاكنون 25 هزار نفر در 
اين فراخوان ثبت نام كرده اند كه بيش از دو سوم آنها مدرك دكترا دارند 
ولي متأسفانه ظرفيت جذب در مراكز آموزشي چيزي حدود 2 هزار نفر 

است و اين نشان مي دهد كه جهت گيري ما نياز به اصلاح دارد. 
وي همچنين با اش��اره به گسترش كمي دانش��گاه علمي - كاربردي 
تصريح كرد: بيش از هزار مركز علمي – كاربردي، 800 هزار دانشجو 
و 46 هزار مدرس وضعيت خاصي را براي اين دانشگاه به وجود آورده 

است. 
شريعتي با تأكيد بر لزوم بازنگري در تعاريف اظهار كرد: تقريبا دو دهم 
درصد هيئت علمي كشور در دانشگاه علمي - كاربردي حضور دارند اما 
ما اگر مدرس را هم معني هيئت علمي ببينيم وضعيت تغيير مي كند. 
در حال حاضر نسبت دانشجويان به هيئت علمي 6 هزار و 500 است 
كه اين عدد بايد اصلاح ش��ود.  ب��ه گفته معاون آموزش��ي وزير علوم، 
تحقيقات و فناوري واحدهاي علمي - كاربردي 5/34 درصد از كل مراكز 
آموزشي كشور است.  وي پيشنهاداتي در رابطه با تدوين سند راهبردي 
دانشگاه ارائه داد و گفت: هدفگذاري و رصد مستمر بازار كسب و كار از 
اولويت هاي موجود است. همچنين بايد به مأموريت گرايي و كيفي سازي 

آموزش مهارتي توجه شود. 

 بيژن يانچشمه 

با تخصيص مبلغ 500 ميليون ريال
 رهبر معظم انقلاب

 در جشن نيكوكاري مشاركت كردند
رهب�ر معظ�م انق�اب ب�ا تخصي�ص 
مبل�غ 500 ميلي�ون ري�ال در جش�ن 
كردن�د.  مش�اركت  نيك�وكاري 
به گ��زارش »ج��وان«، ب��ه نق��ل از پايگاه 
اطلاع رس��اني دفتر مقام معظم رهبري در 
آس��تانه روز احس��ان و نيكوكاري، حضرت 
آيت الله خامنه اي رهبر معظم انقلاب اسلامي 
مبلغ 500 ميليون ريال براي كمك به افراد 

تحت پوش��ش كميته امداد امام خمين��ي)ره( و خانواده هاي نيازمند 
اختصاص دادند. 

 اختصاص40 ميليارد تومان
 براي توسعه فضاي سبز استان 

 استاندار تهران: اجازه ساخت وساز را 
در مناطق ممنوع نمي دهيم 

در حالي اس�تاندار تهران از توسعه فضاي سبز اس�تان و افزايش 
سرانه فضاي س�بز به 30 متر مربع خبر مي دهد كه تخريب باغ ها 
و اراضي براي ساخت وس�از همچن�ان ادامه دارد و اي�ن در حالي 
است كه باغ ها به عنوان ميراث س�بز از بين مي روند و هزينه هاي 
بس�ياري ب�راي احيا و اح�داث فضاه�اي جديد صرف مي ش�ود. 
با توجه به ش��رايط اقليمي و تراكم جمعيت در شهر و شهرستان هاي 
اس��تان تهران و افزايش آلودگي هوا حفظ اندك باغ و فضاهاي س��بز 
باقيمانده بايد در اولويت مس��ئولان دس��تگاه هاي ذيربط قرار گيرد. 
در اين زمينه استاندار تهران با اش��اره به تخصيص اعتبار تا سقف 30 
ميليارد تومان از طريق منابع مختلف استان براي فضاي سبز گفت: به 
منظور تشويق و حركت در راستاي توسعه فضاي سبز استان تهران نيز 
10 ميليارد تومان از منابعي كه به وسيله عوارض دريافت مي كنيم، براي 

توسعه فضاي سبز استان تهران تخصيص داده شد. 
سيدحس��ين هاش��مي درباره مصوبات چهارمين جلسه ستاد فضاي 
س��بز اس��تان تهران افزود: در ابتداي دولت يازدهم سرانه فضاي سبز 
شهرهاي استان تهران به جز شهر تهران 19/2 متر مربع بوده كه امروز 
با گذشت يك سال از عمر دولت يازدهم اين رقم به 24 متر مربع رسيده 
است و در نظر داريم براي سال آينده س��رانه فضاي سبز را به 30 متر 

مربع افزايش دهيم. 
وي در خصوص حفظ باغات كن در تهران و ديگر باغات سطح استان 
با تأكيد بر جلوگيري از ساخت و سازهاي غيرمجاز به عنوان سياست 
اصلي اس��تانداري گفت: بيش از 2هزار و 500 تخريب داشتيم، البته 
دوست نداريم تخريب كنيم اما اجازه ساخت و ساز در مناطق ممنوع را 
نخواهيم داد.  استاندار تهران از نامگذاري سال آينده به نام سال ارتقاي 
فضاي س��بز اس��تان تهران خبر داد و افزود: اين نامگذاري در راستاي 
تش��ويق ش��هرداراني كه در حوزه طراحي فضاي س��بز و مصرف آب 
كمتر تلاش مي كنند، بود و با تشكيل كميته اي براي ارزيابي عملكرد 
شهرداري ها در سطح استان به شهرداري هاي فعال كمك مالي مي شود 

و خود شهرداران هر شهر نيز مورد تشويق قرار مي گيرند. 
  احداث پارك وي ژه بانوان در تمامي شهرهاي استان 

وي در خصوص كمربند س��بز اس��تان تهران نيز گف��ت: در بازديد از 
شهرهاي استان روند رشد اين طرح مورد توجه و تأكيد قرار مي گيرد 
و در حال حاضر 10 پارك اختصاصي ويژه بانوان در استان احداث شده 
كه در نظر داريم هر شهري حداقل يك پارك ويژه بانوان احداث كند. 
البته با امضاي تفاهمنامه اي با ستاد اجرايي حضرت امام )ره( مقرر شده 
با تأمين اعتبار توسط اين س��تاد پنج پارك در مناطق محروم استان 

ايجاد شود. 
بر اين اساس و با توجه به  اهميت حفظ فضاهاي سبز لازم است پيش 
از احداث فضاهاي س��بز جديد علاوه بر برخ��ورد قانوني با متخلفان و 
سوء استفاده كنندگان با تهيه شناسنامه باغ ها و اراضي و نيز با نظارت 

زهرا چيذري سيستمي جلوي تخريب ها را گرفت. 
   گزارش 2

   سلامت

معاون توسعه مديريت و پشتيباني وزير آموزش و 
پرورش اعام كرد

پرداخت مطالبات فرهنگيان پيش از پايان سال 9۳
معاون توسعه مديريت و پشتيباني وزير آموزش و پرورش با اشاره 
به پرداخت مطالب�ات فرهنگيان پي�ش از پايان س�ال 93 گفت: 
پاداش پايان خدمت فرهنگيان اوايل س�ال 94 پرداخت مي شود. 
به گزارش »جوان«، س��يدمحمد بطحايي در پاس��خ به اين پرسش كه 
مطالبات معوق فرهنگيان چه زماني پرداخت مي شود، خاطرنشان كرد: 
يكي از نكاتي كه موجب رنجش همكاران شده و يك اعتراض صنفي در 
بعضي از آنها ايجاد كرده است، مطالبات و معوقات فرهنگيان است. وي 
ادامه داد: در برخي موارد برخي فرهنگيان از سال 90 تاكنون مطالباتي 
داشتند كه سخنگوي دولت هم اش��اره كرد و بخش عمده اين مطالبات 
قبل از پايان س��ال 93 پرداخت خواهد ش��د. معاون توس��عه مديريت و 
پشتيباني وزير آموزش و پرورش تصريح كرد: در همين هفته بخشي از 
پرداخت ها را آغاز كرديم يعني پرداخت بخش��ي از حق التدريس ها آغاز 
شده و در هفته آينده هم ادامه خواهد داشت، حق الزحمه امتحاناتي كه 
در خرداد ماه برگزار شده و بعضي از همكاران اين حق الزحمه را دريافت 
نكردند، پرداخت خواهد ش��د و عمده مطالبات قبل از اتمام س��ال 93 
پرداخت مي شود. وي در پاسخ به اين پرس��ش كه معوقات پاداش پايان 
خدمت فرهنگيان چه زماني پرداخت مي شود، گفت: پاداش بازنشستگان 
سال 92 در اوايل سال 93 پرداخت شده اس��ت. بطحايي گفت: در سال 
93 بازنشستگاني كه به افتخار بازنشستگي نائل آمدند در اوايل سال 94 
پاداش پايان خدمت خود را دريافت خواهند كرد. بر اين اساس تاكنون در 

حوزه پرداخت پاداش پايان خدمت با تأخير مواجه نبوده ايم. 

علي خدايي بيجاري

   گزارش  يك

 نگذاريد هزينه هاي سلامت
 از جيب مردم پرداخت شود

به جرئت مي توان يك��ي از فعاليت هاي قابل دف��اع و تأثيرگذار دولت 
يازدهم را در حوزه س��لامت برش��مرد. جايي كه طرح تحول سلامت 
از همان روزهاي اولش نش��ان داد مي تواند روزهاي خوش و سالمي را 
براي شهروندان به ارمغان بياورد. بر همين اساس و پيرو سياست هاي 
ابلاغي حوزه س��لامت، قانون برنامه پنجم و برنامه هاي اعلامي وزارت 
بهداش��ت هرگونه افزايش پرداختي از جيب مردم در حوزه س��لامت 

غيرقابل قبول است. 
در س��ال جاري و با هماهنگي ميان دولت و مجلس شوراي اسلامي، 
اعتبارات حوزه بهداشت و درمان نسبت به سال 92 افزايش چشمگيري 
داش��ت كه مي توانس��ت كمك بزرگي براي اصلاح وضعيت بودجه اي 
حوزه سلامت باشد اما عدم تخصيص 100 درصدي اعتبارات مصوب 
شده هدفمندي، ارزش افزوده و پزش��ك خانواده تا تاريخ فعلي باعث 
نگراني كارشناسان از احتمال عدم تحقق برخي از اهداف برنامه تحول 

سلامت شده است. 
با مروري بر لايحه بودجه سال 94 مشخص مي شود كه دولت و مجلس 
براي ايجاد انضباط پولي و مالي و جلوگيري از افزايش تورم، اين بودجه 
را به صورت انقباضي تدوين كرده و بس��ته اس��ت. همچنين با پايين 
آمدن قيمت نفت، تلاش ش��ده براي وزارتخانه ها، سازمان ها و نهادها 
بر اس��اس منابع پايدار مبتني بر س��ازوكارهاي اقتصادي اعتبار لازم 

تخصيص داده شود. 
در همين رابطه دكتر ايرج حريرچي، قائم مقام وزير بهداشت با اشاره به 
اينكه اين وزارتخانه شرايط ناشي از كاهش قيمت نفت را درك مي كند، 
گفت: »اما رش��د 3 درصدي بودجه 94 س��لامت، به سختي نيازهاي 
اعتباري برنامه هاي وزارت بهداشت را تأمين خواهد كرد. ضمن اينكه 
هنوز تخصيص اعتبارات مربوط ب��ه 10 درصد هدفمندي، يك درصد 
ارزش افزوده، پزشك خانواده و بعضي بودجه هاي جديد ديگر تا رسيدن 
به س��طح 100 درصدي فاصله زيادي دارد ك��ه اميدواريم تخصيص 

اعتبارات سال 93 تا چند روز آينده به 100 درصد برسد.«
وي ادامه داد: »بودجه 94 و تخصيص اعتبارات بهداش��ت و درمان به 
 عنوان نخستين بودجه اي كه بعد از ابلاغ سياست هاي كلي سلامت از 
سوي مقام معظم رهبري تدوين شده، بايد تلاش كند كه سياست هاي 
ياد ش��ده به ويژه بند 10 آن را كه بر تأمين منابع مالي پايدار در بخش 
سلامت تأكيد دارد به عنوان يكي از مهم ترين رويكردهاي سياست هاي 

ابلاغي عملياتي سازد.«
به گفته وي، »سهم كلي اعتبارات حوزه سلامت از درآمد ناخالص ملي 
براس��اس اين سياس��ت ها بايد از ميانگين منطقه در چشم انداز بالاتر 
باشد ولي متأسفانه هنوز تا رسيدن به اين سطح فاصله وجود دارد. بر 
اساس همين سياست ها ميزان پرداختي  مردم از جيب بايد از ميانگين 
كشورهاي منطقه كمتر باشد كه متأس��فانه در اين مورد هم فاصله تا 

سطح مطلوب بسيار زياد است.«
رش��د ظاهري 70 درصدي اعتبارات بخش سلامت در بودجه، با رشد 
112 درصدي درآمد اختصاصي در لايحه سال 1394 همراه است. در 
بودجه سال 94 چنين آمده است كه درآمد اختصاصي از فروش خدمات 
سلامت توسط دو بخش ش��امل پرداختي از سوي بيمه هاي درماني و 

پرداختي مستقيم از سوي مردم، قابل تأمين است. 
در همين راس��تا، قائم مقام وزير بهداشت با اش��اره به اينكه، بر اساس 
سياست هاي ابلاغي حوزه س��لامت و قانون برنامه پنجم و برنامه هاي 
اعلامي وزارت بهداشت هرگونه افزايش پرداختي از جيب مردم در حوزه 
سلامت غير قابل قبول اس��ت، گفت: »قسمت قابل توجهي از تلاش ها 
و موفقيت هاي يك سال اخير حوزه س��لامت در كاهش معني دار اين 
پرداختي و محافظت مردم از مخاطرات مالي ناش��ي از بيماري ها بروز 
كرده است، بنابراين تمام همت دولت و مجلس به طور عام و بيمه ها و 
وزارت بهداشت به طور خاص بايد بر تثبيت و تداوم اين حركت حساب 
ش��ده و موفق متمركز شود و س��پس با تمام توان در جهت بهبود اين 

شاخص كليدي اقدامات جدي، هدفمند و هماهنگ انجام شود.«


